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“Batxillerat o Formació Profes-
sional (FP)?”, et pregunten quan
s’acosta el final de l’ESO. La res-
posta més repetida, sense pensar
en els avantatges i els inconve-
nients, és “batxillerat”. És el camí
més comú, el més habitual de tot-
hom que vol continuar estu-
diant, però també és una ten-
dència que està canviant. I és que
sempre ha estat més ‘mal vist’ fer
FP que fer batxillerat. L’estigma
d’uns cursos que no tenien pres-
tigi, una situació que sembla que
està canviant a poc a poc.

Un dels factors més impor-
tants en aquesta nova onada de
canvi és que, tot i que el batxi-
llerat continua sent l’opció ma-
joritària en acabar quart d’ESO,
cada vegada hi ha més alumnes
que trien la Formació Profes-
sional. De fet, mentre que a Ca-
talunya ha baixat el nombre d’a-
lumnes a totes les franges edu-
catives, a l’FP passa al revés.

En aquest escenari, cal re-
cordar la confusió de l’any passat
a l’entrada del curs, quan molts
alumnes es van quedar sense pla-
ça, cosa que ha fet que enguany la
Generalitat hagi apostat per una
inversió rècord. I és que unes
40.000 persones es beneficien
dels 3.000 cursos que s’han posat
en marxa en el marc del progra-
ma de Formació d’Ofertes en
Àrees Prioritàries (FOAP), que
aquest any ha rebut una inversió
de 120 milions d’euros. Però com
ho viu un estudiant que ha de de-
cidir cap a on tirar un cop acaba
l’ESO? Noten el canvi de ten-
dència cap als cicles?

BUSCANT LA MOTIVACIÓ
En Jordi Pascual té 17 anys i és
estudiant d’un cicle professional

d’Imatge i So. El seu camí per ar-
ribar-hi ha estat una mica parti-
cular. En Jordi és el cas d’un
alumne que no li agradava gaire
estudiar i les assignatures que ha-
via de fer a l’institut no el moti-
vaven. De fet, en un primer mo-
ment no va acabar l’ensenyança
obligatòria perquè va suspen-
dre diverses matèries l’últim tri-
mestre de quart. “Vaig fer un curs
que et permet acabar l’ESO i a
partir d’allà ja em vaig apuntar al
cicle mitjà”, relata Pascual.
Aquest jove estudiant explica
que des de fa anys ja tenia clar
que no volia fer batxillerat. “Te’l
pinten que hauràs de patir molt,
que serà un estrès i que és molt
teòric. De vegades ja et desmo-
tiven abans de començar-lo”,
comenta sobre el que els arriba
d’alumnes que el fan.

Més enllà dels comentaris
“desmotivadors”, en Jordi ho
tenia clar: “El cicle és més pràc-

tic, tot i que el primer any tam-
bé fem molta teoria, però al final
és la primera vegada que m’a-
graden totes les assignatures que
faig”, revela. I és que aquesta úl-
tima afirmació és una altra de les
claus de l’èxit dels cicles: l’espe-
cialització i la varietat de cursos
que no ofereix el batxillerat.

Finalment, també apunta a la
qüestió laboral com una de les
més importants a l’hora de fer
una FP. “A partir del segon any
del cicle mitjà ja fem pràcti-
ques”, diu Pascual. També ex-
plica que “a l’ESO molts compa-
nys no sabien què fer” i, en can-
vi, al cicle “tothom sap si es vol
dedicar al so o a la imatge”.

FALTEN DOCENTS
L’auge de l’FP es palpa en la ver-
sió que expliquen els mateixos
estudiants, però també des de la
perspectiva dels professors, que
veuen com encara falten recur-

sos. Així ho explica Lluís del
Castillo, professor del cicle d’Ad-
ministració i Gestió d’Empreses
a l’Institut Esteve Terrades i Illa
de Cornellà. “El problema més
gran és que falten professors i
cada vegada tenim més alumnes,
és un creixement desestructu-
rat”, detalla del Castillo. Cada ve-
gada és més habitual, afegeix,
que es contractin professionals
“que fan de professors com un
extra de la seva feina”.

Segons aquest professor, una
de les causes de l’augment d’ins-
cripcions a l’FP és que “ja tenen
prestigi”. “En els últims deu anys
els cicles han canviat molt, ofe-
reixen moltes opcions, mentre
que el batxillerat només té cinc
branques”, insisteix. Però tornant
al prestigi que “abans no tenia
l’FP”, del Castillo afirma que qui
li ha donat “han estat les em-
preses, més enllà que el pensa-
ment de les famílies també ha

canviat”. “Les empreses aposten
per les pràctiques remunerades
a estudiants i això fa que les op-
cions d’acabar-hi treballant si-
guin molt altes”, insisteix el do-
cent. I és que és aquí on els es-
tudiants troben un gran incentiu
a l’hora d’escollir els cicles per da-
vant del batxillerat o la universi-
tat. “Hi ha casos que l’alumne
acaba cobrant més que el pro-
fessor en pocs anys”, relata.

Amb tot, del Castillo explica
que “l’auge de l’FP farà  més cars
els cursos, però encara són molt
més barats que una carrera”. Fi-
nalment, afegeix que on veuen mà
d’obra útil les empreses “és als ci-
cles superiors, i això pot provocar
que els graus mitjans quedin re-
legats”. En aquest sentit, el batxi-
llerat continuarà sent la portada
d’entrada directa als cicles, però
“és evident que els graus superiors
continuaran pujant respecte de les
universitats”, conclou.

“Ara m’agrada el que estudio”
» Els cursos de Formació Professional són cada vegada més la primera opció d’estudi per als joves

» L’oferta laboral immediata és l’incentiu més gran per als estudiants, fet que no veuen a la universitat

Cada vegada són més els alumnes d’institut que es decanten per la Formació Professional abans que el batxillerat o la universitat. Foto: Educació

Guillem Francàs
BARCELONA
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La lupa

Un element molt simptomàtic de la situa-
ció actual és que treballar pugui implicar
indefinidament pobresa, una realitat que
confronta amb l’expectativa popular co-

vada en el model d’estat del benestar construït i acor-
dat entre el desenvolupament econòmic europeu-
occidental dels anomenats trenta anys gloriosos
(1945-1975): si es treballa, es contribueix al desen-
volupament, i d’aquesta contribució el treballador té
assegurada la protecció del sistema. Quan es tren-
ca la relació de correspondència entre treballar, pros-
perar i saber-se protegit, la incertesa vital aclapara
les biografies de les classes populars. En uns, perquè
l’activitat laboral no permet dur una vida autònoma;
en altres, perquè el risc de caure en l’heteronomia si
canvien les condicions laborals és una possibilitat ben
factible. El darrer informe de CCOO Catalunya, Una
aproximació a la pobresa en el treball (2023), con-
firma que, tot i els efectes positius de l’increment del
Salari Mínim Interprofessional entre les posicions
ocupacionals més precaritzades, unes 350.000 per-
sones es troben en risc d’exclusió social malgrat dis-
posar de contracte de treball, o que unes 573.000 me-
nors de 65 anys viuen en llars de molt baixa inten-
sitat de treball, això és: treballen menys del 20% del
seu potencial laboral.

Actualment, l’1% més ric entre la població es-
panyola (unes 463.000 persones) acumula el
24,3% de la riquesa personal de l’Estat, gairebé un
2% més que el 2011. Mentrestant, al voltant de 23
milions de persones en la franja més pobra de la ma-
teixa població recullen aproximadament el 6,7% de
la riquesa. Segons dades de l’Enquesta de Condi-
cions de Vida del 2021, el panorama a Catalunya és
que un 58% de la població (unes 4.384.000 per-
sones) obtenen rendes de treball suficients per man-
tenir-se i, una minoria, viure molt folgadament. L’al-

tre 42% (al voltant de 3.183.000) depenen d’altres
ingressos en forma de prestacions socials per tal
d’assolir certa autonomia. Una part d’aquest grup
escapa de la pobresa gràcies al sistema de protec-
ció social (pensions de vellesa i supervivència o pres-
tacions d’altra índole econòmica). I, ara (2023), al
voltant d’un milió i mig de persones (100.000 més
que el 2019) es troben en situació de pobresa mo-
netària, al llindar del 20% de la població. Unes
283.000 llars viuen en condicions greus d’insufi-
ciència econòmica.

Els perfils de la pobresa conflueixen en expe-
riències de vida heterònomes per causa econòmica.
Persones a l’atur i en situació d’inactivitat. Fins a un
40% dels desocupats són pobres, la qual cosa com-

porta un doble risc: a la falta d’ingressos salarials pre-
sents s’ha de sumar la manca de cotització que per-
met obtenir prestacions socials contributives en un
futur. Hi ha 111 dones pobres per cada 100 homes que
ho són. Les que són grans i viuen soles amb baixes
pensions contributives, no contributives o de viude-
tat, i les famílies monoparentals, l’absoluta majoria
de les quals comandades per dones, moltes d’elles
ocupades en el sector més precaritzat dels serveis a
les persones i a la llar. El 42,6% de les persones es-
trangeres es troben en situació de pobresa, fins a tres
vegades més que els ciutadans espanyols, amb l’a-
greujant que les seves opcions laborals són pitjors, te-
nen un menor accés a prestacions de protecció i, ara

per ara, componen famílies més nombroses i amb més
infants a càrrec. Els individus amb una baixa formació
curricular presenten un risc tres vegades més gran que
la població amb estudis superiors de caure en la po-
bresa. I, finalment, els infants: segons l’Observato-
ri Català de la Pobresa i la Inclusió Social, una de cada
quatre persones pobres té menys de 16 anys (unes
336.859 a Catalunya) i presenten un 60% més de pro-
babilitat de patir pobresa que els individus a partir
dels cinquanta anys.

Tots aquests perfils prenen forma en el territo-
ri. Per exemple, les estadístiques metropolitanes so-
bre les condicions de vida mostren que la població
de l’àrea metropolitana barcelonina en risc de po-
bresa es troba al voltant d’un 22,5%, dos punts més
que abans de la crisi pandèmica. Situació que s’a-
guditza entre els menors de setze anys, arribant a un
33,4%. La població estrangera conté un 46,3% de po-
bres, i la que es troba a l’atur, un 42,5%. Hi ha, tam-
bé, un horitzó incert en l’experiència de vida que con-
diciona el desenvolupament d’amplis sectors de la
població: aproximadament un terç dels residents me-
tropolitans presenten serioses dificultats per fer front
a despeses imprevistes, les quals, de produir-se, fan
trontollar seriosament les economies familiars. I, en-
tre el 2020 i el 2021, gairebé la meitat de la pobla-
ció metropolitana (el 45,6%) que viu en règim de llo-
guer ha d’invertir més del 40% dels seus ingressos
a cobrir les despeses de la llar, fet que obliga les fa-
mílies a seguir una mena d’economia de guerra do-
mèstica. L’habitatge com a causant de pobresa.
L’Enquesta de Cohesió Urbana (ECURB) del 2022
mostra que els motius econòmics per trobar habitatge
són la principal motivació pel canvi de residència: si
el 1995 el 5,7% de la població es movia de residèn-
cia per aquesta causa, el 2022 ho fa un 24%. Heus
aquí l’espiral de la segregació urbana.

Quan es trenca la relació entre
treballar, prosperar i saber-se

protegit, la incertesa vital aclapara

NLes millors
perles

Sofía Fernanda Dolores Cayetana Teresa Ángela de la Cruz
Micaela del Santísimo Sacramento del Perpetuo Socorro de

la Santísima Trinidad y de Todos Los Santos: així han batejat
uns ducs andalusos la seva filla. Si té un germanet, es dirà Ot.

Un arbre ple de bolquers penjant de les branques, que a
poc a poc han anat caient pel seu propi pes. És la

imatge dantesca que s’ha produït recentment a
l’Hospitalet. Esperem que l’alcalde de Vigo no agafi idees.

AParís, la ciutat de l’amor i de la llum, pots tastar creps amb
un cert regust de claveguera. El diari Le Parisien ha destapat

que alguns venedors ambulants de la capital francesa guarden
la massa de les creps en aquest curiós magatzem. Oh là là.

L’exàrbitre José María Enríquez Negreira va patir una
aparatosa caiguda mentre acudia a l’Institut de

Medicina Legal de Catalunya. Aquesta institució ha de
determinar si el seu estat de salut és adient per declarar.

LA FOTOUNRWA

per Xavier Godàs

La pobresa persistent
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perill d’esfondrament a les Roquetes

Xavier Marcé, substitut
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A les xarxes

@agenciaacn: @toni_comin qualifica de
“bona” la proposta de Sumar: “Està plena
d’elements útils”. Veu l’amnistia com una
“victòria política”, però no suficient.

@SindicatLloguer: Els preus continuen
pujant sense treva des del 2020, arribant a
una xifra històrica: 1.123,56 euros al mes de
mitjana a Barcelona i 830,34 a Catalunya. 

#ElLloguerEsDispara

@sindicdegreuges: El 20% de les famílies té
problemes per mantenir la llar a temperatura
adequada. 1/4 de la població en pobresa
severa no pot accedir al bo social elèctric.

#PobresaEnergètica #HiHauràInvestidura?

Safata d’entrada

Tot niu és un autèntic herbari
que es compon de peces de
l’àrea de camp dels ocells

conformant un inventari botànic
i plumífer a petita escala. Els nius
són autèntiques metàfores visuals
sobre els valors més propers a
l’ésser humà: la llar, el territori, la
família, l’amistat, la comunitat...
Desmuntar-los posa en crisi la vi-
sió d’aquests valors i proposa una
reflexió que va més enllà d’una de-
finició agra de la veritat.

La solastàlgia explica això
que se sent quan les cases del ve-
ïnat, que solien allotjar famílies,
es tornen grans superfícies de
comerços i oficines; quan el bosc
on jugaves s’incendia, quan pavi-
menten aquell parc i el tornen es-
tacionament, o quan aixequen
una tanca al camí d’accés al mar
perquè s’ha convertit en propie-
tat privada. És aquesta nostàlgia
de les coses perdudes, com versen
Glenn Albrecht  i Tanya Hun-
tington, és l’enyorança per la llar
que ha calgut abandonar...

No és estrany que als bancs
d’algun parc pròxim a l’habitatge
perdut, hi dormi una ànima òrfe-
na patint per un territori que es tro-
ba a faltar; hi ha qui es queda a
prop de l’habitatge quan s’ha per-
dut per sempre (el veïnat ho sap).

Una llar és més que un munt
de pedres, no és solament un sos-
tre, és un esperit que quan es pre-
cinta queda desmuntat. Ens uneix
a la casa un cert assaig de felici-
tat entre diverses olors, per la ma-
teixa raó que el pelegrí s’engan-
xa a la petxina. Hi ha qui diu que
qui està obligat a marxar, gent
que ha d’emigrar, que fuig o la fan
fora, pateix el mal de l’absència;

Solastàlgia
per Francesc Reina

perden la dignitat i obliden els
colors, com un daltonisme so-
cial. Alguna cosa es trenca i ens
cau quan cal deixar l’estada,
tant se val l’edat que tinguis, de
sobte comences a envellir. Mi-
res a tot arreu i veus com es van
aixecant murs de ciment. El cel
també se suma a la barbaritat,
es torna un mur retallat i ple de
dubtes, potser per això a les es-
glésies es desfullen camins per
facilitar el viatge al paradís. La
guanyadora del premi Cervan-
tes Dulce María Loynaz va dei-
xar empremta amb Últims dies
d’una casa, aquella calma d’ai-
gua sorda que cobreix les his-
tòries quan resten deshabitades
i soles enmig de l’enrenou.

Quan les llàgrimes quallen,
la pena es fa encara més llarga
i punxen les estrebades. Les ta-
ques que queden als envans són
cicatrius que pensaven des-
aparegudes i ara surten per
mostrar les vergonyes. A la vo-
rera es van amuntegant, da-
munt el sofà, la vaixella que ni
tan sols s’ha estrenat, els retrats
dels parents, un parell de ma-
letes, les mantes per al fred i
aquell mirall del saló que rebota
les mirades de vianants quan
s’acosten corriolejant amb una
mica de tendresa. Altres fan
com si veiessin un mort. Ironies
de la vida, encara miren la fi-
nestra, tot comentant que li
falta un repàs de pintura.

Costa d’entendre com s’ha
enganxat a la nostra cultura allò
que les injustícies són conse-
qüència de la mala vida. La so-
lidaritat se sent malalta quan s’a-
dona que la indignació no salva
vides (la humitat obre les carns)
i ara, a sobre, veu com s’imposa
un gran negoci. La xifra total de
desnonaments el 2022 va ser a
Espanya de 38.266, 105 al dia.
Durant el 2023 ha caigut un
40,6% per la vaga de lletrats. A
Catalunya, tot i la crisi de l’ad-
ministració de Justícia, s’han
executat 6.579 desnonaments, el
74% dels quals han estat per im-
pagament del lloguer (4.860).

Existeixen diversos silencis:
el de la pols que entela els ulls i
no deixa veure, el dels rellotges
que no sonen i s’aboquen a ter-
ra, la mudesa de les hores que se
suporten als passadissos del
banc o de l’administració, dos ar-
tefactes que ballen arreplegats
sense poder dissimular que en-
cara hi ha molts privilegis per
desfer. L’esclat més nu arriba
quan els mesuradors de la Jus-
tícia s’acosten trepitjant tot allò
que han vingut a tancar.

La majoria de persones des-
nonades no protesten (sembla
que només sabem fer de víctimes
o botxins). Continua l’oblit de la
pobresa acarnissant-se amb els
més febles, justificant el fracàs
que redueix el lloc de pertinen-
ça a un dispensador d’aliments.  

Els semàfors

L’Associació 9 Barris Acull 
i la Xarxa d’Intercanvi de
Coneixements tornen a

organitzar el Festival Sopes del
Món Mundial, que celebrarà el

pròxim 22 d’octubre la seva
dinovena edició a la Marquesina

de la Via Júlia. 
pàgina 10Sopes del Món

Torna el Barcelona Districte
Cultural (BDC), que omple de

teatre, música, circ, dansa i
cinema familiar els centres cívics

de tota la ciutat des del passat 
6 d’octubre i fins al 28 de

desembre, fomentant la cultura
de proximitat. 

pàgina 18BCN Districte Cultural

L’Ajuntament, a través de
l’Institut Municipal de Mercats,

ha destinat més de 200.000
euros a millorar el Mercat de
Ciutat Meridiana. La partida

s’emmarca en la inversió d’1,3
milions en mercats que va

anunciar el consistori a l’estiu. 
pàgina 18Mercats Municipals
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Jaume Collboni
Alcalde de Barcelona

“Hi ha un percentatge d'incívics
que ens costa milions d'euros”

Es va estrenar com a alcalde, ja
fa més de 100 dies, assistint
al concurs de paelles de Can

Clos, a la Marina de Port. Allà va
prometre “proximitat, consensos i
diàleg”. Podríem dir que aquest és
el seu manual d’instruccions?
Aquesta és l’actitud amb la qual vull
governar la ciutat. Vull ser l’alcalde
de tots els barris i de tots els barce-
lonins. Per això, en clau de proximi-
tat, aquesta setmana començo,
amb el títol de L’alcalde a prop teu,
una nova fase en la qual portarem
l’alcaldia de la ciutat cada primera
setmana de mes a un districte dife-
rent. Durant 10 mesos, començant
per Sant Martí i acabant per Ciutat
Vella, traslladaré l’alcaldia a un dis-
tricte i allà hi faré la meva agenda
ordinària, a més de trobades de
proximitat amb entitats veïnals, cul-
turals, esportives... Fins i tot aniré a
sopar, i en alguns casos segurament
a dormir, a casa de veïns.

A dormir a casa de veïns?
Sí, també. Això ho farem més enda-
vant, però. Ara a Sant Martí només
farem un sopar a casa d’una veïna

del Besòs que també hi ha convidat
altres veïnes, però més endavant al-
guna pernoctació em tocarà fer.

Li anàvem a preguntar en què es
diferencia la seva iniciativa de la
que ja duia a terme l’alcaldessa
Colau en aquest sentit, però ens
sembla que ella això de dormir
no ho va fer mai...
[Somriu] Bé, és una manera més de
demostrar que estem en contacte
directe amb la ciutadania, comen-
çant per la pròpia vida personal. Jo
he intentat canviar el mínim possi-
ble la meva vida normal com a veí de
Barcelona d’anar a comprar al Mer-
cadona, d’agafar el metro quan puc,
d’anar a la platja... I afortunadament,
com que m’he trobat una molt bona
resposta a nivell de carrer, estic molt
content de poder fer una vida molt
normal que em permet no perdre el
contacte amb la realitat de la ciutat. 

Vostè diu que vol “rebaixar una
mica la tensió que hi ha hagut a la
ciutat en molts temes els últims
mesos i anys”. ¿Això passa per
mantenir un perfil més aviat pru-
dent, potser fins i tot conservador,
per no prendre decisions que tor-
nin a generar fortes polèmiques?
Hem pres decisions, i algunes molt
contundents. Hem apujat un 50%

les sancions contra l’incivisme. Hem
multat les empreses concessionà-
ries de la neteja. Hem posat a dispo-
sició de la Generalitat 27 solars per
construir-hi 1.700 habitatges prote-
gits. És clar que hem pres decisions.
Moltes. Però això no vol dir fer-ho en
contra d’algú. Prendre decisions no
ha d’implicar sempre confrontació o

polarització, assenyalant l’adversari
o l’enemic. No dic que això es fes en
tots els casos a Barcelona, però sí
que s’havia creat un clima d’una
forta polarització en temes que pro-
bablement seient en una taula, amb
tranquil·litat i amb comunicació, es
poden acordar. El consens i el diàleg
no són sinònims de bloqueig.

El 2015, en plenes negociacions
amb Colau per a la seva primera

investidura, vostè deia això en
una entrevista a El Punt Avui: “Si
vols gestionar la ciutat, ho podràs
fer amb onze regidors. Si la vols
governar i transformar, necessi-
taràs una majoria”. De moment li
toca gestionar, doncs?
És evident que per governar una ciu-
tat a mitjà termini necessites majo-
ries. El gran avantatge que té ara el
PSC respecte d’aquell moment que
vostès em citen és que nosaltres
tenim una gran capacitat d’arribar a
acords. La meva prioritat és fer un
pacte progressista amb els comuns
i ERC. Aquesta és la majoria que jo
aspiro a articular durant aquest
mandat, primer amb pressupostos i
després amb governabilitat. Veurem
amb quina fórmula es pot fer. Però
tampoc descarto fórmules de gover-
nabilitat amb Junts si no s’aconsegu-
eix articular la majoria de progrés
que vull i que persegueixo.

Quant de temps més es veu go-
vernant en solitari?
Crec que és raonable que hi hagi
acords, primer, per aprovar els pres-
supostos. I després ja vindrà la resta.
Segur que durant l’any que ve tot
aquest panorama s’aclarirà. Els co-
muns van estar un any governant
sols en el seu primer mandat. Hi ha
precedents, per tant.

Ara que cita els comuns, ells han
fet dures crítiques al seu govern
fins ara. Com interpreta això i a la
vegada la seva voluntat d’entrar
a l’executiu que vostè lidera?
Soc conscient que estem fent coses
que ells no les farien de la mateixa
manera, però jo tampoc hauria fet al-
gunes coses igual quan governàvem
en coalició i les vaig haver d’acceptar
perquè estava en minoria. Però en el
gruix de les orientacions de les polí-
tiques hi ha base per a l’acord. 

Fa un moment deia que no des-
carta fórmules de governabilitat
amb Junts si aquest pacte progres-
sista no tira endavant. Un acord de
govern tampoc el descarta?
Jo no descarto res. Hi ha moltes fór-
mules de governabilitat i les explo-
rarem totes. Jo el que vull és que hi
hagi estabilitat al govern i que pu-
guem fer plans de transformació
que requereixen aquesta estabilitat,
pressupostos i mirada a llarg ter-
mini. Per transformar la ciutat ne-
cessites majories estables. 

Parlant de la ciutat, l’estiu ens va
deixar la seva primera gran me-
sura: el Pla Endreça. L’oposició ho
titlla d’operació de màrqueting...
Que mirin les dades. En general, la
gent ens va dient una frase que4

Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: J. Chichelnitzky

“Si tenim 
més metro,
l'habitatge 
serà més
assequible”

Entrevista
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3es repeteix molt: “Es nota”. Aquesta
frase l’he sentit tant a Sarrià-Sant
Gervasi com a Ciutat Vella. Evident-
ment, queden punts crítics de neteja,
però sempre en quedaran, perquè
no és un problema que tingui un
principi i un final. Ara bé, es nota el re-
forçamentdels efectius i que les con-
cessionàries s’han posat les piles en
alguns barris. També es nota l’aug-
ment de la presència policial i de les
sancions... A la ciutat ha començat
una guerra contra l’incivisme. Hi ha
un percentatge d’incívics que ens
costa milions d’euros. Per això la prò-
xima fase del Pla Endreça serà una
ofensiva contra els incívics. 

Recentment, el seu tinent d’al-
calde de Seguretat, Albert Batlle,
tornava a parlar un altre cop de
“cultura de la navalla” després
dels apunyalaments de la Mercè.
Les veu encertades aquest tipus
d’expressions? No són alarmistes?
Crec que el que expressa el tinent

Batlle, com expresso jo mateix, és
que el combat contra l’incivisme,
d’una banda, i contra la delinqüèn-
cia, de l’altra, és una prioritat per al
nostre govern. L’ordre i la seguretat

han de ser una prioritat per a les
forces progressistes, perquè si no,
venen altres a fer-se seu aquest
missatge. A qui més beneficia la se-
guretat pública és a qui menys té.
Per això estem parlant d’una polí-
tica progressista. 

Ja va anunciar des del principi que
neteja i seguretat serien dues de
les seves prioritats. Una altra va
dir que seria l’habitatge...
És la principal font de desigualtat
que hi ha ara mateix a la ciutat.

Creu que avui dia és una quimera
imaginar una Barcelona amb un
lloguer mitjà de 800 euros? 
El que no és una quimera és que al
final del mandat puguem tenir al
voltant de 5.000 habitatges que ja
puguin sortir al mercat de lloguer
protegit per 500 euros de mitjana. Hi
podrien haver 13.000 beneficiaris di-
rectes d’aquesta mesura. I això no és
poc. Però no té l’escala suficient per-
què sigui una solució estructural, és
clar. Perquè ho sigui, precisament ens
cal això: escala. També metropoli-
tana. Necessitaríem uns 200.000 ha-
bitatges en els pròxims 15 o 20 anys. 

Per tant, acabar aquest mandat
amb una baixada dels lloguers,

per poca que sigui, no ho promet,
doncs...
No... Hem de ser realistes i dir la ve-
ritat. No hi ha solucions màgiques.
Farem tot el que estigui a les nostres
mans, però jo no diré que d’aquí a
quatre anys baixaran els lloguers.
Crec que en aquest mandat acon-
seguirem contenir el preu dels llo-
guers lliures i augmentar l’oferta de
lloguer protegit. Això sí que ho puc

dir. Però amb això no s’arregla el
problema, que és molt complex i té
moltes variables. Per exemple, més
metro. Si tenim més metro, l’habi-
tatge serà més assequible. Perquè si
tens més metro, la ciutat real es fa
més gran. Per això hem d’ampliar les
línies de metro i augmentar la con-
nectivitat. Hem d’apostar pel metro.

Vostè també ha dit que vol apos-
tar per la cultura. Xavier Marcé,
regidor d’aquest àmbit, diu que
“cal repensar la relació entre els
grans festivals de música i la ciu-
tat”, perquè, “a dins d’una ciutat,
un festival amb 80.000 persones
és complicat”, i posa com a exem-
ples de festivals que cal repensar
el Sonar i el Primavera Sound. Ho
comparteix?
Jo crec que sobretot hem de defen-
sar el fet que hem aconseguit ser,
com a ciutat, un referent mundial
dels grans festivals de música. Penso
que és un guany per al sistema cul-
tural barceloní indiscutible. Però el
que és un gran avantatge pot aca-
bar convertint-se en una contrain-
dicació quan hi ha un excés. Tot té

un límit. En aquest sentit, jo com-
parteixo el que hi ha al darrere de la
reflexió del regidor Marcé, que és
que també s’haurien de repensar els
espais dels festivals en clau metro-
politana. No cal que tot passi a la
ciutat de Barcelona. Hem d’anar
canviant aquesta visió, i no viure-ho
com una pèrdua si un festival deci-
deix moure’s de ciutat. Es poden
buscar llocs alternatius si altres ciu-
tats de la primera corona metropo-
litana així ho volen.

Ara que parla en clau metropoli-
tana, cap a on s’imagina que ha
d’anar Barcelona i la seva àrea
metropolitana? Quin vol que sigui
el seu llegat com a alcalde i presi-
dent de l’AMB, en aquest sentit? 
No estem en política per deixar lle-
gats... En tot cas, en aquest mandat
tinc com a objectiu haver elaborat ja
el Pla de Desenvolupament Urbanís-
tic de l’àrea metropolitana, que, per-
què tothom ens entengui, és la
plantilla sobre la qual dibuixarem l’à-
rea metropolitana del futur. És a dir,
quant d’espai dediquem al transport
públic, a l’habitatge, a l’economia i de
quin tipus... M’agradaria que això es
deixés tancat en aquest mandat. I en
el següent mandat crec que s’haurà
d’obrir la reflexió d’ampliar l’Àrea Me-
tropolitana, competencialment i ter-
ritorialment. Ens fa falta créixer en
competències, cosa que no serà fàcil
perquè altres administracions les
hauran de cedir, i en termes de terri-
tori. En els pròxims 10 o 15 anys l’Àrea
Metropolitana s’haurà d’ampliar a tot
l’arc que va des de Vilanova fins a Ma-
taró, passant pels dos Vallesos. Perquè
aquesta és la regió metropolitana
que ens dona escala. La metròpoli
real. I hem de caminar cap aquí.

Hem començat citant aquell con-
curs de paelles de Can Clos, que va
ser el seu primer acte públic com a
alcalde. Amb quin acte li agrada-
ria poder acabar aquest mandat?
[Pensa] Entregant la clau 5.000 dels
habitatges de lloguer assequible que
estem fent a la ciutat.<

“S’haurien de
repensar els
espais dels
festivals en clau
metropolitana” “Jo no diré que

d'aquí a quatre
anys baixaran
els lloguers; 
cal ser realistes”

“Portarem
l'alcaldia cada

primera setmana
de mes a un

districte diferent. 
Fins i tot aniré 
a sopar a casa 

de veïns”

Entrevista
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BARCELONA
districte a districte

CIUTAT VELLA | Més de 80 col·lectius,
agents, entitats i associacions participen en
el festival Raval(s), una programació socio-
cultural i artística formada per un gran
nombre d’activitats, desenvolupades de
manera col·laborativa entre les diferents
comunitats que viuen i treballen al Raval.
La cita és del 9 al 12 de novembre a dife-
rents espais del barri. Trobareu tota la pro-
gramació sobre el festival a la pàgina web
visitbarcelona.com/BCNX10.

L’objectiu de l’esdeveniment, que se ce-
lebra des de fa vint anys, és mostrar el ta-
lent de proximitat i com conviuen les
comunitats: tots els diversos Raval(s) que
hi ha al barri. El festival és una de les activi-
tats del programa BCNx10, impulsat per
l’Ajuntament amb fons de l’impost turístic
i gestionat per Turisme de Barcelona. 

MOLTES NOVETATS 
Hem demanat a Gemma Ferreón, respon-
sable de l’àmbit sociocultural de la Fun-
dació Tot Raval, que ens avanci alguns
dels moments clau de la pròxima edició.
Ens ha destacat el concert de divendres a
la sala Paral·lel 62, on actuaran grups

emergents del barri triats entre més de
quaranta propostes artístiques. A més, els
grups protagonistes passaran a formar
part del programa de músiques emer-
gents de la sala, una de les més emble-
màtiques de Barcelona, perquè aquest és
també l’objectiu, segons Ferreón: “Vincular-
los als projectes musicals que hi ha al barri i
així impulsar la seva carrera i mostrar a tot-
hom el talent musical que hi ha al Raval”. 

Un altre dels punts forts és l’Espai de
Dones, que enguany s’amplia amb la invo-
lucració de moltes més entitats, les quals
oferiran les seves aportacions, des de ta-
llers de sexualitat, coaching menstrual o
bricolatge fins a activitats culturals, com ara
debats i sessions de curtmetratges. 

I també ho és l’Espai Jove, amb danses
urbanes, bàsquet i un taller d’arqueologia
entorn del jaciment prehistòric de la plaça

Folch i Torres. Aquest jaciment, un dels
més grans d’Espanya, però també l’espai
dels horts comunitaris o la gran festa del
diumenge a la tarda a la rambla del Raval,
“un lloc de trobada per a la cultura catalana
i per a totes les altres cultures del Raval”, són
bons motius “per anar canviant la narrativa
del barri”. “Tenim moltes coses que no
tenen res a veure amb el que es veu als mit-
jans de comunicació”, conclou Ferreón.<

HORTA – GUINARDÓ | El Futbol Club Martinenc orga-
nitza, des de l’any 2013, la cursa Cros 3 Turons - La Dia-
blada, una competició exigent que recorre els paisatges
espectaculars del Parc dels Tres Turons. L’edició d’en-
guany tindrà lloc el 19 de novembre i la sortida serà a les
8:30 h des de la plaça Alfons X. Més enllà del repte es-
portiu, la cursa és una molt bona ocasió per descobrir un
parc de gran bellesa encara força desconegut. I és per
això que aquesta és una les activitats del programa
BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb fons de l’impost
turístic i gestionat per Turisme de Barcelona. 

El Cros 3 Turons - La Diablada va néixer l’any 2013
amb el desig de descobrir, dins de la ciutat de Barcelona,
un indret incomparable per a la pràctica de l’esport a l’a-
ire lliure com és el Parc dels Tres Turons. Això sí, la prova
es caracteritza per la seva duresa, perquè inclou forts
desnivells, i per tal de preservar el medi natural i evitar
aglomeracions només està oberta a 555 participants, un
nombre de places molt per sota de la demanda habitual,

especialment en aquesta edició, ja que la cursa comp-
tarà amb corredors internacionals molt interessats en la
prova esportiva i en el fet que se celebri precisament en
un dels barris de Barcelona. 

TURISME ESPORTIU AL DISTRICTE
Alfred Porcar, director general del Futbol Club Martinenc,
destaca que l’ampliació del recorregut d’aquesta cursa
tradicional ha cridat l’atenció d’atletes de fora de Cata-
lunya i de l’estranger: “Gent que li agrada aquest tipus de
turisme esportiu ha contactat amb nosaltres i els hem
preparat el que nosaltres anomenem la 3 Turons expe-
rience, que inclou la participació en la cursa i una sèrie de
recomanacions d’espais turístics fora del circuit usual i
ubicats al nostre districte”. D’aquesta manera, “els turistes
descobriran els llocs on anem els que som d’aquí. Els
nostres comerços locals. Tot el que no surt a les guies”,
diu Porcar. Trobareu tota la programació i el formulari
d’inscripció al web visitbarcelona.com/BCNX10.<

Tots els Raval(s) junts 
en un sol festival cultural
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Esportistes internacionals s’apunten 
a la  cursa  Cros 3 Turons - La Diablada    

Un dels objectius 
del festival és mostrar

el talent que hi ha 
al barri del Raval
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Escaneja aquest
codi QR i no et
perdis res!

Festa del vi novell al
celler de Collserola

SARRIÀ – SANT GERVASI | Sant Martí era
una data ben assenyalada per a la pagesia
catalana. Per la matança del porc, evident-
ment, però també per l’arribada del vi no-
vell, el primer vi de l’anyada, després de la
verema. La Jornada del Vi Novell, que cada
any se celebra a la Masia Can Calopa de
Dalt, és un homenatge i alhora una reivin-
dicació d’aquella festa i d’aquelles comu-
nitats agràries tan presents a Barcelona.
Enguany la celebració tindrà lloc l’11 de
novembre, des de les 11 h fins a les 18 h, i
l’entrada costarà 15 euros per als adults i 5
euros per als menors de cinc anys. 

Hi trobareu tastos guiats de vi i d’oli,
àpats populars i actuacions musicals per
amenitzar la visita, però sobretot moltes
activitats familiars i infantils de divulgació
perquè els infants descobreixin les vinyes,
els animals de granja i com era el dia a dia
en una casa de pagès. La jornada és una de
les activitats del programa BCNx10, impul-
sat per l’Ajuntament amb fons de l’impost
turístic i gestionat per Turisme de Barce-
lona. Trobareu més informació a la pàgina
web visitbarcelona.com/BCNX10.

VINS I OLIS DE COLLSEROLA 
Per a Maria Dolors Llonch, presidenta de la
Cooperativa L’Olivera, que gestiona Can
Calopa, la jornada  “és un gran moment per
retre homenatge a la tradició vitivinícola al
pla de Barcelona i especialment a Collse-
rola, i també per donar a conèixer la vinya
i el celler que hem recuperat”.  

Llonch explica que des de Pedralbes
fins al Vallès tot era vinya, “una al costat de
l’altra”, i que afortunadament la tradició
s’està recuperant gràcies a la iniciativa d’al-
guns propietaris, que estan tornant a plan-
tar vinya. I també es recupera la producció
d’oli, que estarà ben representada a la jor-
nada amb alguns productors locals d’oli de
la Serra de Collserola.< Foto: Ajuntament de Barcelona

Can Calopa acull una
jornada per celebrar

Sant Martí i el primer vi
de la temporada 
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Enderroquen una finca
ocupada a les Roquetes

HABITATGE4La part alta del
barri de les Roquetes ha viscut
les darreres setmanes l’ender-
roc d’una finca ocupada per pe-
rill d’esfondrament. Es tracta
d’un edifici de tres plantes del
carrer de Briquets que es va ha-
ver d’enderrocar per evitar que
el bloc caigués contra la casa
del davant.

Després que el passat 21 de
setembre els veïns alertessin
els Bombers que una part del
mur exterior del segon pis ha-
via cedit, el mateix cos i la Gu-
àrdia Urbana van desallotjar

les tres famílies que vivien a l’e-
difici i també la casa del davant.

Un cop els Bombers van des-
allotjar l’edifici, van fer un estu-
di i van decidir que hi havia pe-
rill imminent d’esfondrament.
L’Ajuntament va donar els per-
misos perquè l’enderroc co-
mencés aquell mateix dia.

Amb tot, les tres famílies que
ocupaven l’edifici no van poder
entrar a recollir les seves perti-
nences i l’Ajuntament els va ofe-
rir  un alberg, mentre que la ve-
ïna del davant no va tornar a casa
fins que es va acabar l’enderroc.

Xavier Marcé ja torna a ser
regidor de Nou Barris

POLÍTICA4Xavier Marcé va pren-
dre possessió el passat 6 d’octubre
al matí com a regidor de l’Ajun-
tament. Marcé és el substitut de
Rosa Alarcón, que va haver de re-
nunciar al càrrec per motius de sa-
lut. El nou membre del consisto-
ri assumeix el càrrec de regidor de
Nou Barris, una responsabilitat
que ja va tenir el mandat passat,
i seguirà liderant el departament
de Cultura i Indústries Creatives,
ara també com a regidor.

L’alcalde, Jaume Collboni, va
presidir l’acte de possessió de
Marcé, de qui va dir que “Barce-
lona guanya un extraordinari re-
gidor de Cultura” i que “les polí-
tiques públiques necessiten l’e-

nergia i il·lusió de Xavier Marcé”.
Collboni també va dir que està
convençut que la nova incorpo-
ració del seu govern defensarà que
la cultura es posi “a l’abast de tot-
hom” i que “les veïnes i veïns de
Nou Barris guanyen un extraor-
dinari regidor de Districte”.

REPETEIX EXPERIÈNCIA
Marcé ja va ser regidor de Nou
Barris bona part del mandat pas-
sat i es va acomiadar del districte
el mes de juny amb un emotiu dis-
curs. En el seu parlament, va con-
fessar que s’emportava “una lliçó
de vida” i un record “inesborrable”
del seu pas per Nou Barris. Una lli-
çó, doncs, que ara repetirà.

Panoràmica del barri de les Roquetes. Foto: Ajuntament

Successos | Roba un patinet i atropella un vianant
La Guàrdia Urbana va detenir el passat dia 9 d’octubre l’autor 

del robatori d’un patinet elèctric a Can Peguera. Mentre fugia, el lladre va
atropellar un vianant, cosa que va acabar provocant la seva detenció.

Els ultres acusats d’haver boi-
cotejat i atacat durant un any la
mesquita del carrer Japó, a la
Prosperitat, podrien evitar la
presó. Segons va avançar el 10
d’octubre elDiario.es, catorze
d’aquests quinze acusats van
manifestar a l’Audiència de Bar-
celona la seva voluntat d’in-
demnitzar la mesquita, mentre
que el quinzè no s’hi va presen-
tar. Si aquests catorze complei-
xen la seva paraula en un termini
de deu dies, se’ls rebaixaran les
penes i no entraran a la presó.
Cal recordar que la Fiscalia de-
manava per a ells fins a deu
anys de condemna.

La Comunitat Islàmica de
Nou Barris es va instal·lar l’any

2017 al local del carrer Japó,
28-30, per obrir-hi una mes-
quita. Malgrat que tenien els
permisos corresponents, es van
topar amb un fort rebuig d’una
part dels veïns, i de seguida s’hi
van afegir grups d’ultradreta que
van aprofitar la situació per dei-
xar anar el seu racisme. Al llarg
d’un any, la mesquita va patir
nombrosos atacs xenòfobs i is-
lamòfobs que pretenien boico-
tejar-la. Els ultres posaven em-
botits de porc davant del local, hi
llançaven pintura vermella i hi
escrivien les sigles SS. També fe-
ien protestes amb molta fre-
qüència, en les quals no era es-
trany sentir proclames nazis.

Preguntat per Línia Nou
Barris sobre l’acord al qual hau-
rien arribat ara la Fiscalia i els
acusats, el president de la Co-
munitat Islàmica de Nou Barris,
Abdelazziz Elblout, deixa clara la

seva “confiança total” en la jus-
tícia. “Estarem d’acord amb la
decisió que prenguin els jut-
ges”, diu, amb tranquil·litat.

CINC ANYS DE CONVIVÈNCIA
Ara que ja fa cinc anys que la
mesquita del carrer Japó fun-
ciona, Elblout assegura que no
queda ni rastre de l’oposició ve-
ïnal que hi va haver al principi (i
que es va desmarcar de la reac-
ció de l’extrema dreta). De fet,
atribueix aquell rebuig inicial al
desconeixement. “Els veïns pot-
ser havien vist a la televisió coses
negatives sobre les mesquites, no
sabien què era un centre de cul-
te com aquest. Ara ja ho saben i
estan tranquils”, afirma, mos-
trant-se comprensiu. Amb tot,
Elblout sembla haver deixat el
passat enrere i celebra la “bona
convivència” que hi ha actual-
ment al barri i al districte. 

Nou Barris torna a celebrar la
diversitat a través de la sopa

MULTICULTURALITAT4La Mar-
quesina de la Via Júlia es conver-
tirà el pròxim diumenge 22 d’oc-
tubre en el paradís dels amants de
la sopa. La dinovena edició del Fes-
tival de Sopes del Món Mundial
tornarà a celebrar la multicultu-
ralitat de Nou Barris i a clamar en
favor de la convivència a través
d’un dels plats més universals.

L’Associació 9 Barris Acull i
la Xarxa d’Intercanvi de Conei-
xements (XIC) són les entitats
organitzadores d’aquest esde-
veniment, que compta amb el su-
port de l’Ajuntament de Barce-

lona i amb finançament provi-
nent de l’impost turístic.

FENT SOPA DES DEL 2004
Tot va començar l’any 2004, fa
gairebé dues dècades, gràcies a
la inspiració del Festival de So-
pes de Lille, a França. Des de 9
Barris Acull i la XIC van decidir
importar el format, i va ser tot un
encert. Aquestes entitats defen-
sen la sopa com a “excusa per
trobar-se”, però també com a
“símbol de barreja i alhora de di-
ferència”. Una riquesa que és se-
nya d’identitat del districte.

Una edició anterior del Festival de Sopes del Món. Foto: 9 Barris Acull

Els acusats d’atacar la mesquita
podrien esquivar la presó 

» La Fiscalia demanava penes de fins a 10 anys de presó per als ultres
» Podrien evitar entrar-hi amb un pacte que inclou indemnitzacions

Anna Utiel
LA PROSPERITAT

Imatge d’una jornada de portes obertes a la mesquita. Foto: Twitter (@EspaiAvinyo)

Marcé i Collboni. Foto: Ajuntament
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4La Forquilla, l’any passat, va sor-
tir-se amb la seva. L’establiment va
guanyar el concurs d’aperitius i
aquest any repetirà la participació.
Ho farà amb una galeta de peus de
porc amb txangurro de gamba
de Blanes. Com aquest, 24 esta-
bliments més opten als tres primers
premis de la tercera edició del
concurs d’aperitius organitzat pel
Districte de Nou Barris. 

Si els voleu conèixer tots, no-
més cal que entreu al web del
Districte, en què trobareu la relació
dels establiments, la seva propos-
ta culinària i l’adreça, en un mapa. 

PALADARS A PUNT
Prepareu doncs els paladars, que
tenim feina. Els dijous, divendres
i dissabtes que van del 2 al 25 de
novembre els podreu aprofitar
per apropar-vos a qualsevol d’a-

quests 25 establiments i gaudir de
l’aperitiu que us tenen preparat
per només quatre euros, un preu
que inclou, a més del menjar, la
beguda (vi, aigua, vermut, cerve-
sa o refresc).

Tingueu en compte que els
establiments podran definir els
horaris en què oferiran els aperiti-
us aquests dies, però que, en qual-
sevol cas, la participació ha de ser
d’un mínim de sis hores setmanals.
A més, durant aquests dies, els
establiments participants hauran
d’exposar, en els horaris establerts,
i tenir a disposició de la clientela, l’a-
peritiu del concurs.

VOTACIÓ POPULAR
El jurat del concurs està integrat
per tres persones professionals re-
lacionades amb el sector de la res-
tauració. Durant el mes de no-
vembre visitaran els establiments
participants en el concurs i tas-
taran els aperitius per valorar-
los. A l’hora de decidir-se, tin-
dran en compte els aspectes se-
güents: valoració general de l’a-
peritiu, creativitat i innovació,
utilització de productes de tem-
porada i/o de proximitat, pre-
sentació, gust, compliment de

les bases, atenció i actitud. D’en-
tre els 25 establiments partici-
pants es triaran vuit finalistes; i en-
tre aquests, els tres guanyadors. 

Hi haurà, també, un premi per
decisió popular. Tots els qui tasteu
algun dels aperitius (o tots) podreu
votar en línia. L’establiment que en
surti vencedor rebrà un esment es-
pecial a l’establiment amb l’aperi-
tiu Més popular.

L’acte de lliurament de premis
serà un dia de la setmana del 27 de
novembre a l'1 de desembre (la
data encara s’ha de concretar) a la
Sala de Plens del Districte de Nou
Barris (plaça Major de Nou Barris,
1). I un altre aspecte important a te-
nir en compte: la setmana del 14 al
16 de desembre, els vuit establi-
ments finalistes tornaran a oferir al
públic l’aperitiu presentat amb
beguda al mateix preu. 

Impulsant l’activitat econòmica
» La tercera edició del concurs d’aperitius, nou exemple del suport del Districte al comerç local 
»Promoure l’ocupació del jovent, objectiu bàsic d’una nova jornada d’emprenedoria juvenil 

4Els darrers anys, el Districte de
Nou Barris ha organitzat unes jor-
nades que, sota el títol Trobades d’E-
conomia a Nou Barris, han tractat di-
versos temes com la recuperació
econòmica post covid-19 o la rela-
ció entre l’economia i l’ètica i l’ocu-
pació. Un any més, el Districte de
Nou Barris i Barcelona Activa orga-
nitzen una trobada d’emprenedo-
ria jove que es farà el 9 de novem-
bre, de 9 a 13.30 hores, a l’auditori
de l’Espai Jove Les Basses. S’hi do-
naran a conèixer els recursos dis-
ponibles per acompanyar projectes
d’emprenedoria. També se cele-
brarà una taula rodona per parlar de

projectes emprenedors liderats per
joves de Nou Barris. Hi prendran
part Carla Marsà, CEO de Karetta
Maluca, una jove marca de vins que
destina part dels beneficis a la sal-
vació de fauna en perill d’extinció;
José Antonio Martínez Vicario, CEO
d’Acció Perifèrica, la llibreria trans-
feminista de Nou Barris;  Viri Macias,
directora de l’empresa d’esdeveni-
ments Finorbox, i Adrián Sánchez,
fundador de Más Que Pelotas.

La jornada està adreçada a es-
tudiants del districte de grau mitjà
o superior que vulguin, un cop fi-
nalitzats els estudis, llançar-se al
món de l’emprenedoria.

Emprenedoria juvenil

25 establiments
es disputaran els

tres primers premis

Creacions gastronòmiques originals tornaran a protagonitzar el novembre el concurs d’aperitius, que l’any passat va tenir La Forquilla com a restaurant guanyador. Fotos: Ajuntament

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA
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L’aperitiu té 
un cost de 4 euros 
i inclou la beguda
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4El programa per a la transforma-
ció dels patis dels centres educati-
us de Barcelona avança a Nou Bar-
ris amb la incorporació, aquest curs,
de tres centres: els instituts escola
Turó de Roquetes i Trinitat Nova, i l’es-
cola Timbaler del Bruc. 

PROCÉS PARTICIPATIU
Amb el nou curs, en tots tres centres
ja ha començat el procés participa-
tiu que posa en marxa cada edició
(aquesta serà la quarta) i que servi-
rà per decidir com ha de ser el nou
pati. El passat sis d’octubre es va dur
a terme una primera trobada infor-
mativa, i per al novembre, febrer i
març estan previstes tres trobades
més que han de culminar amb el
projecte de reforma. Podeu con-
sultar el web de Nou Barris (barce-
lona.cat/noubarris) per saber-ne les
dates exactes. 

Aquests tres centres se sumaran
als que ja han vist millorat el seu pati
en les tres edicions anteriors. En la
darrera, durant el curs 2022-2023, les
actuacions s’han dut a terme a les es-
coles Ciutat Comtal (Vallbona), Víc-
tor Català (la Prosperitat), Marinada
(la Guineueta) i Ferrer i Guàrdia
(Ciutat Meridiana). En aquesta últi-
ma, al llarg de l’estiu i aprofitant l’a-

turada de les classes, la reforma
s’ha centrat a distribuir d’una manera
equilibrada els espais i garantir el
contacte amb la natura implantant
zones amb més vegetació, superfí-
cies més toves i punts d’aigua. A més,
s’han creat espais de trobada, des-
cans i lectura, protegits dels agents
climàtics i confortables, que també
serviran per fer aules a l’aire lliure. Fi-
nalment, també s’hi han instal·lat es-
tructures de joc dinàmiques i no je-

ràrquiques i amb elements naturals
en punts estratègics dels patis. 

El programa, engegat el 2020,
vol millorar tant els espais físics
com les dinàmiques i relacions que
s’hi esdevenen, amb l’objectiu que
siguin més igualitàries mitjançant la
diversificació del joc. I, alhora, vol
convertir les escoles en equipa-
ments comunitaris accessibles per
a la gent dels barris, que se sumaran

en molts casos a la xarxa de refugis
climàtics de la ciutat. 

EL NOU CEM CAN CUYÀS
Una altra reforma important, aques-
ta ja acabada, és la del Centre Es-
portiu Municipal Can Cuyàs. Aquí
s’han transformat les dues piscines
preexistents, dedicades a la natació
i a l’aprenentatge, en una de sola de
característiques més adequades
per a les activitats que s’hi porten a
terme. A més, se n’ha aconseguit ga-
rantir l’estanquitat i s’ha adaptat la
fondària als requisits de les persones
usuàries, en especial als col·lectius de
natació adaptada. 

La remodelació ha inclòs, a més,
la creació d’una sala d’activitats car-
diovasculars, de fitness i musculació
de 200 metres quadrats amb un am-
pli finestral que dona a la piscina; mi-
llores en la recepció, vestidors i ele-
ments estructurals, i intervencions
en el sistema de climatització i d’a-
cumulació d’aigua calenta sanitària.
Finalment, s’ha habilitat un espai ex-
terior de cal·listènia.

La inversió, que ha ascendit a
prop de 800.000 euros, ha estat fi-
nançada per l’Ajuntament de Bar-
celona a través de l’Institut Barce-
lona Esports (IBE).

Millors equipaments i serveis
» Avenç en la transformació dels patis de les escoles del districte per millorar-ne espais i usos
»El districte estrena nova zona infantil a la Biblioteca Nou Barris i la millora del CEM Can Cuyàs

4La Biblioteca Nou Barris ha re-
format la zona infantil i ara ofereix
un nou espai que permet assolir di-
ferents nivells de relació entre els
nens i nenes. 

Així, entre els elements incor-
porats destaquen una grada on
poder dur a terme activitats di-
verses; una catifa formada per
quatre mòduls que es poden com-
binar entre ells per crear noves for-

mes, i que funcionen com a espais
de lectura i de descoberta; una
zona d'estar i de pas que disposa
de prestatgeries i expositors, i un
espai interior cobert que crea un
racó de lectura per als infants que
els separi de l'espai general de la
sala. També incorpora un banc
d'alletament situat al costat del
bany, amb una cortina que pro-
porciona intimitat.

Nou espai infantil

La transformació dels patis escolars continua avançant, mentre que ja és una realitat el nou CEM Can Cuyàs (dalt dreta). Fotos: Ajuntament

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA
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El programa per
transformar els patis
va arrencar el 2020
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Les històries que a conti-
nuació relatem poden
semblar d’altres latituds.
Poden semblar extretes

de pel·lícules lacrimògenes. Ex-
cepcions que confirmen una regla
que podria articular-se de la se-
güent manera: el nostre sistema
educatiu, tot i les mancances, fun-
ciona prou bé. Malgrat això, les se-
güents històries són fruit de pre-
guntar a persones que treballen en
centres de la perifèria quina mena
de situacions es troben en el seu
dia a dia. Com són els alumnes
amb els quals tracten? Quines
problemàtiques tenen? No han fet
falta grans investigacions. No-
més unes quantes preguntes han
fet aflorar les escenes que aparei-
xen en aquest reportatge. 

Com resa la frase arquetípica
del periodisme, les següents his-
tòries poden ferir sensibilitats. A
més, demostren que tenim un
greu problema: mentre que els
centres educatius que apareixen
en sèries de televisió com, per ex-
emple, la famosa Merlísón uns, a
la perifèria la realitat és ben dife-
rent. En els primers, la majoria d’a-
lumnes són blancs i pràcticament
no tenen problemes econòmics.
En els segons, una part important
de l’alumnat ve de famílies mi-
grants i pobres. Hem agafat his-
tòries de l’Hospitalet i del Prat, en-
tre altres municipis, però també de
perifèries que hi ha a Barcelona, al
Raval o Nou Barris. No especifi-
carem a quins indrets corresponen
per no estigmatitzar les localitats
i barris on es produeixen. 

ADOLESCÈNCIA
L’alumna era una nena de 14 anys
que cursava segon d’ESO. “De
vegades venia sota els efectes de les
drogues”, explica la treballadora
social d’un centre educatiu d’un
municipi a tocar de Barcelona.
“Podia venir trista, enfadada o eu-
fòrica”, afegeix. A l’institut es van
posar a indagar el que estava pas-
sant quan van veure que la noia
podia desaparèixer durant tres
dies seguits. Aleshores van con-
tactar amb el pare de la nena, que
els va explicar que ell i la nena ha-
vien marxat de Llatinoamèrica
després que la mare els abando-
nés per anar-se’n amb un altre
home. “Hi havia un dol migrato-
ri clar i el pare, per evitar el con-
flicte amb la nena, li deixava fer el
que volia”, explica la treballadora
entrevistada. 

Ell els hi va detallar tot quan ja
no podia més. “L’endemà, un noi
del centre ens va explicar que el dis-
sabte anterior estava en un local que
regentava un home d’uns 30 anys
i va veure que la seva companya de
classe també hi era”, afirma la pro-
fessional. Segons el relat de l’ado-
lescent, l’home major d’edat donava
drogues a menors del barri, i quan
la nena de l’escola va perdre el sen-
tit, l’home se la va endur a una ha-
bitació que va tancar amb clau. “El
noi i un amic seu van estar picant
a la porta perquè l’home deixés sor-
tir la nena, i quan ho va fer, ella no
portava els sostenidors”, diu l’en-
trevistada. “L’alumne no en va vo-

ler donar més detalls perquè en
aquesta mena de centres funciona
la llei del silenci. Si parles més del
compte, ets un xivato”, afegeix.

Les indagacions van continuar,
i una bona amiga de la nena va con-
firmar la pitjor sospita: allò no era
esporàdic. L’home de 30 anys te-
nia relacions amb la nena de 14, as-
síduament. “No ens ho crèiem.
Vam preguntar per la ubicació del
local, però quan l’amiga estava a
punt de donar-nos el punt exacte
on es produïa tot allò, va dir que no

volia continuar parlant”, lamenta
la professional. Finalment, des del
centre es va decidir enviar un cor-
reu electrònic als Mossos, que van
dir que estudiarien el cas. “No sa-
bem com està l’assumpte”, conclou
qui explica aquesta història. 

Sense aquest nivell de foscor,
tres professors d’un altre institut
d’ESO ens expliquen que la màxi-
ma complexitat amb la qual es tro-
ben són els alumnes que tenen “fa-
mílies amb drogodependents i
pares i mares alcohòlics”. “Sovint

reben violència a casa, i quan ve-
nen al centre ho fan alterats”, di-
uen. Reprodueixen el clima que ve-
uen a casa contra els mateixos do-
cents o els companys de classe. “Et
diuen que els seus pares són nar-
cos i que tenen plantacions de
marihuana per confrontar-te”, ex-
pliquen. En altres casos, fins i tot
“hi ha por de castigar certs alum-
nes perquè són de famílies pode-
roses que tenen influència en l’e-
quip directiu i a Inspecció”. 

Són casos comuns, però no fre-

qüents, ja que normalment els
problemes amb els quals s’en-
fronten els docents són més lleus.
“Hi ha alumnes que venen a es-
calfar la cadira perquè els serveis
socials no molestin les seves fa-
mílies, però que en realitat no vo-
len aprendre res i al final dels anys
són pràcticament analfabets”, diu
una de les mestres, en aquest cas
de català, que afegeix que al seu
centre cap alumne parla la llengua
i són molts els docents que tam-
poc ho fan. Segons explica, les fa-

Hi ha un percentatge d'assistència mínima obligatòria per continuar cobrant prestacions socials. Foto: Elisenda Rosanas/ACN

Parlem amb docents i treballadors socials de centres educatius amb
complexitat perquè ens expliquin quina mena d’històries es troben en el seu dia
a dia. A diferència del que veiem en sèries de televisió, les problemàtiques a les
escoles i instituts de perifèria, com es diu popularment, poden ferir sensibilitats.

El rostre més fosc de
l’educació de perifèria
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n Si parlem de perifèria i educació,
hem d’esmentar un concepte: la se-
gregació. Ens referim al procés mit-
jançant el qual alguns centres acu-
mulen la majoria d’alumnes amb pro-
blemes econòmics i d’origen migrant
i, per tant, sense coneixement del ca-
talà o del castellà. No obstant això, la
portaveu del sindicat USTEC, Iolanda
Segura, assenyala que actualment el
motiu més gran de segregació té a
veure amb la classe social.

Així mateix, segons el darrer infor-
me de la Sindicatura de Greuges de
Catalunya, dels 30 centres catalans on

més segregació escolar hi ha a Primà-
ria, 21 es troben a la regió metropoli-
tana de Barcelona. Pel que fa a la Se-
cundària, la relació és menor, ja que
els municipis de la regió metropolita-
na més segregats no són més de vint.

Això, en paraules de la Fundació
Bofill, significa que en indrets com Ri-
pollet, Badalona, l’Hospitalet o Sant
Adrià de Besòs hi ha centres que con-
centren molts alumnes vulnerables,
mentre que altres municipis com l’A-
metlla del Vallès o Alella tenen molts
més alumnes benestants. En el cas de
la metròpoli, la segregació és tan ele-
vada perquè les famílies amb més re-
cursos busquen centres on hi hagi
menys persones vulnerables.

És un problema greu, perquè la
segregació suposa una discrimina-
ció entre infants i joves de diferents
classes socials. “Perjudica les opor-
tunitats, ja que al final de la seva
vida educativa, els alumnes en cen-
tres segregats és com si tinguessin
2,5 anys menys cursats”, explica Ma-
ria Segurola, de la Fundació Bofill.
“Hi ha centres on el 80% de l’alum-
nat està en risc de pobresa”, afegeix.
En aquests centres educatius, l’a-
bandonament escolar és més gran i
això, al final, també té repercussions
en l’ocupabilitat.

Sigui com sigui, la segregació s’ha
reduït en els darrers anys per les dife-
rents iniciatives impulsades des de les
institucions, com el Pacte contra la se-
gregació. Malgrat això, queda camí
per recórrer. Des de la CGT apunten
que una mesura que podria actuar
com a pedaç seria “distribuir l’alum-
nat vulnerable de manera equitativa
pel conjunt de centres”. És, però, un
problema que va molt més enllà. El
sistema educatiu, amb una forta pre-
sència d’escoles concertades i priva-
des, només fa que aprofundir l’abis-
me entre alumnes. “Quina mena de
societat té escoles on hi ha alumnes
que no han trobat altres alumnes que
no són com ells?”, reflexiona Segurola.

Segregació escolar

mílies tenen molt clar que hi ha un
percentatge d’assistència míni-
ma obligatòria per continuar co-
brant prestacions socials, i ella sent
com aquesta mena de nois i noies
estan a l’institut com si fos una fei-
na per no perdre els diners. “Em
sembla terrorífic”, admet. 

Per a un docent que fins a l’a-
ny passat treballava en un centre
perifèric a Barcelona, el més com-
plicat de la seva feina són l’ab-
sentisme i les manques de res-
pecte, sobretot dels nois. “El més
difícil va ser quan un alumne
se’m va encarar després que li de-
manés que es comportés d’una
manera respectuosa”, diu. Ara
treballa al Vallès i se’n fa creus del
respecte dels alumnes. “Quan de-
manes que facin un exercici, el fan.
És increïble”, afirma. 

INFÀNCIA
Fa dies que la mestra de Primària
que ens relata la següent història
està angoixada. No és que li hagi
passat res a ella directament, sinó
que a l’escola on treballa ha tingut
una situació difícil de sostenir, de
les més difícils amb què s’ha tro-
bat en tota la seva carrera. Una
mare i els seus quatre fills, una de
les quals no arriba als dos anys, van
ser desnonats del pis on vivien i
van haver de passar la primera nit

al carrer. “La manca de recursos
econòmics que tenen algunes fa-
mílies és molt dura i és molt difí-
cil no implicar-t’hi a nivell emo-
cional i no endur-t’ho a casa”, ex-
plica la mestra. La mare de quatre
criatures compartia pis amb una
altra dona i la seva filla, que dor-
mien al sofà. Tot i que pagaven, es
tractava d’un pis ocupat per una
màfia que els el rellogava. Elles no
tenien papers i no podien entrar en
el circuit legal de l’habitatge. “No
vull ni saber on van dormir la nit
que els van desnonar”, diu la mes-
tra per afegir que la policia només
els va donar unes mantes i se’n va
despreocupar per complet. 

El problema, amb tot, venia
de lluny. “Aquesta noia és molt
jove i va escapar d’una relació de
maltractament, i ara té depres-
sió”, explica. De fet, tenia un
subsidi per comprar aliments,
però era incapaç de gastar-lo
adequadament perquè els nens
mengessin com cal. “Venien sen-
se haver sopat ni esmorzat”,
apunta. Quan els van desnonar,
la mestra, en conèixer la situació,
va preparar entrepans, i amb
altres docents va ajudar la mare
a buscar un alberg. “A l’equipa-
ment han de sortir al matí a
primera hora i ella em pregunta
què pot fer el cap de setmana...

“Ensenyar el subjecte 
i el predicat és la cosa
menys important 
del món amb aquests
joves, però fent-ho
estableixes uns vincles
i això és positiu 
per a ells”

Ara que fa bon temps, li dic que
vagi al parc”, relata.

No obstant això, la mestra re-
coneix que aquesta no és la tòni-
ca general de l’escola on treballa.
“Els conflictes més habituals no
són de violència directa”, explica.
“Són alumnes amb dificultats per
estar a les aules, perquè venen de
famílies desestructurades i tenen
problemes emocionals, i per tot
això els costa seguir el curs”, diu. 

Així mateix, un altre mestre de
Barcelona relata situacions simi-
lars que, sense arribar a l’extrem
de la mare desnonada, mostren la
fragilitat de les famílies amb pocs
recursos. “Alguns infants venen
sense esmorzar. Encara que no és
la tònica, tampoc són casos aïllats”,
afirma. “També venen amb la
roba que fa pudor perquè fa dies
que els seus pares no els la canvien
ni la renten”, afegeix. 

COMPENSA?
Les situacions que hem recollit són
només algunes de les moltes que
els milers de docents que treballen
al sistema educatiu català en cen-
tres de la perifèria podrien es-
mentar. Davant d’això, la pre-
gunta és clara: compensa aques-
ta feina més enllà de la retribució
econòmica? La resposta és un sí
rotund. “La part més bonica és el

vincle que crees amb els alumnes”,
afirma la treballadora social. Se-
gons el seu punt de vista, el cen-
tre és, per a molts alumnes, un re-
fugi; l’indret on reben tota l’escolta
que de vegades no tenen a casa.
“Agraeixen que els facis cas, bus-
quen l’atenció i són molt agraïts
quan la reben”, afirma un docent
de Secundària per afegir que, sal-
vant les distàncies, els professors
es converteixen en “germans grans
o cosins”. “Hi ha un punt d’amor
mutu que omple i és molt bonic”,
considera. Per la seva banda, la do-
cent de català recalca que “ense-
nyar el subjecte i el predicat és la
cosa menys important del món
amb aquests joves, però fent-ho
estableixes uns vincles i això és po-
sitiu per a ells”, assenyala. 

Els docents dels més menuts
tenen la mateixa sensació. “Hi ha
dies en què no hi trobes la part po-
sitiva”, afirma la mestra que ha atès
la mare desnonada. Malgrat això,
ho reconsidera i diu que “el més
bonic és veure que, per a molts in-
fants, l’escola és una bombolla on
són feliços i se senten protegits i
estimats”.

“Hi ha alumnes 
que venen a l’institut 
a escalfar la cadira
perquè els serveis
socials no molestin 
les seves famílies, 
però que en realitat 
no volen aprendre res”

“Al final de la seva vida educativa, 
els alumnes en escoles i instituts segregats 

és com si tinguessin 2,5 anys menys cursats”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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CIUTAT VELLA/ Recentment es va morir
l’escultor colombià Fernando Botero, co-
negut popularment pel volum de les seves
escultures. I curiosament una de les seves
obres més rellevants, i més estimades, és
l’emblema de la rambla del Raval. Es tracta
del Gat de Botero, que des de fa vint anys
contempla i és testimoni de tot el que
passa al passeig i que s’ha convertit, no
només en un símbol del Raval, sinó de la
ciutat de Barcelona.   

LA RAMBLA DEL GAT GROS
El famós gat va ser adquirit per l’Ajunta-
ment de Barcelona l’any 1987, però du-
rant uns quants anys va estar voltant per
la ciutat, cercant el seu espai. Primer es
va ubicar al parc de la Ciutadella, a prop
dels felins del Zoo. Després el van portar

al costat de l'Estadi Olímpic i, com que
no acabava d’encaixar-hi, uns anys més
tard el van col·locar en una petita plaça
darrere de les Drassanes de Barcelona.
Finalment, el 2003  es va decidir posar-
lo al final de la rambla del Raval, que
s’havia remodelat recentment per con-

vertir-la en el centre neuràlgic del barri
del Raval. 

El monument de Botero és molt més
que un gat gros. Representa un element de
la nostra quotidianitat, però amb unes pro-
porcions desmesurades, un tret caracterís-
tic de l’artista. Segons explica una llegenda
urbana, aquest gat de bronze de set me-
tres de llargada, dos d’amplada i dos d’al-
çada n’evoca un de real que va deambular

per Barcelona durant quinze anys fins a tro-
bar un propietari, com el de Botero. 

Tot i que inicialment el gat era el convi-
dat de pedra, o de bronze, el fet és que ha
acabat convertint-se en una icona de la
nova rambla del Raval. El passeig és un bon
lloc per fugir del brogit més intens dels car-
rerons interiors del barri mentre es con-
templa anar i venir la gent que hi passa
cada dia tot passejant o cap a la feina.

L’obertura d’aquesta gran artèria que
travessa el barri des del carrer de l’Hospi-
tal fins al de Sant Pau va representar un
canvi important per a l’antic Barri Xino.
Fruit de la renovació de l’espai, molts cafès
i restaurants s’hi van instal·lar i avui la ram-
bla és el lloc triat per a les nombroses ac-
tivitats culturals que els veïns i veïnes hi
porten a terme, especialment durant els
mesos de bon temps. 

HORTA – GUINARDÓ/ L’edifici noucentista de Sant Ge-
nís dels Agudells que actualment acull l’institut d’ense-
nyament secundari Vall d’Hebron va ser seu de l’Orfenat
Ribas durant molts anys gràcies al llegat de l’empresari
del tèxtil Lluís Ribas, que va deixar l’herència per a ob-
res de beneficència destinades als fills dels seus obrers. 

Inaugurat el 1930 i amb capacitat per acollir 800 nens,
no n’hi va haver mai més de 200, però va funcionar com
a orfenat fins a començaments dels anys setanta, en què
va sortir a subhasta. Gràcies al moviment veïnal, que de-
manava destinar l’edifici a centre educatiu, l’Ajuntament
el va comprar i el va convertir en un institut.

L’arquitecte Enric Sagnier i Villavecchia va dissenyar
l’orfenat-escola seguint el mètode Montessori. Era un edi-
fici avançat a la seva època, amb sales d’estudi àmplies
i lluminoses, laboratoris, sala de cinema sonor, inferme-
ria i fins i tot aparells de raigs X. Va tancar el 1972 i va es-
tar a punt d’anar a terra, però els veïns ho van impedir.
Actualment, continua acollint estudiants i l’edifici forma
part del catàleg municipal d’edificis protegits.

GRÀCIA/ Vallcarca és un barri per reivindicar, i una
bona  manera de fer-ho és destacant el patrimoni que
sovint passa desapercebut entre la gent que passa pel
barri. Molts ho fan sense fixar-se en edificis tan re-
llevants com la Casa Eudald Obradors. La singulari-
tat d’aquest edifici és precisament la seva façana, que
fa cantonada. L’arquitecte Enric Mora Guasch va ac-
centuar-ne la monumentalitat fent créixer visualment
l’alçada vertical del conjunt amb un templet de línia
classicista al terrat.

Botero deixa com a
herència el gat del Raval

L’antic Orfenat Ribas:
un edifici avançat a la seva època

Un petit tresor mig 
amagat a Vallcarca

El monument de 

Botero va voltar per la

ciutat fins que el 2003 

es va instal·lar al Raval 
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L’EIXAMPLE/ Associem l’Eixample al Moder-
nisme, però massa sovint el reduïm als grans
edificis de sempre i deixem de banda que els
carrers del districte són plens d’edificis va-
luosos i històrics. Avui en destaquem un d’a-
quests, la Casa Sayrach, a la Diagonal
cantonada amb Enric Granados, que és, a
més, un dels últims de la ciutat que podem
considerar modernistes. 

L’arquitecte que el va dissenyar va ser
Manuel Sayrach i Carreras, un artista tan jove
que ni tan sols va poder signar el projecte
perquè només era un estudiant. Però n’era un
de bo i, a més, un seguidor d’Antoni Gaudí,
com es pot entreveure en algun dels detalls
de l’edifici. De fet, la bellesa d’aquest edifici
rau precisament en les formes orgàniques,
un tret adoptat de l’univers gaudinià.

La coberta blanca de la Casa Sayrach
sembla que es fongui sota l’escalfor del sol:
les línies ondulants li confereixen un movi-
ment continu i recorden també els recursos
del mestre de Reus. La Casa Sayrach fa can-
tonada, i justament el vèrtex està rematat per
una columna de tribunes semicircular aca-
bada amb una torre. A la banda de la Diago-
nal hi ha l’entrada, sobre la qual es troba la
tribuna, que dibuixa un arc parabòlic. 

Tota la façana de l’edifici, de pedra llisa i
sense ornamentació, recorda l’obra mestra
de Gaudí, la Pedrera. Però el més sorprenent
és el vestíbul, un escenari fantàstic on predo-
minen les formes orgàniques i, sobretot, les
línies d’inspiració anatòmica: al sostre, l’arc
que dona pas a l’escala imita l’estructura òssia
d’una columna vertebral.

La Casa Sayrach, una obra de l’últim
deixeble del mestre Antoni Gaudí

El primer museu de robòtica 
de Barcelona no té pèrdua

SARRIÀ – SANT GERVASI/ El Parc d’Atrac-
cions del Tibidabo atrau cada any milers de
visitants que busquen emocions. No obstant
això, entre les atraccions més visitades n’hi ha
una de petita amb un gran valor històric i cul-
tural: el Museu d’Autòmats. L’espai és una
evocació dels orígens del parc i també dels
inicis de la robòtica, perquè els primers ro-
bots de la història van ser els autòmats.   

LA CIÈNCIA DE L’AUTOMATISME
Els autòmats són les primeres màquines amb
moviments similars als dels éssers humans,
una mena d’androides resultants de la com-
binació de treballs de fusta, costura i micro-
mecànica, o mecànica de rellotgeria. Tots
aquests avenços tecnològics són la base de
la robòtica, però en els seus orígens eren

atraccions que s’exhibien, amb gran èxit de
públic, en parcs o fires. Alguns d’ells fins i tot
s’activaven amb monedes.

Al Museu d’Autòmats actualment s’hi ex-
hibeix una part de la col·lecció que s’exposava
originalment al parc d’atraccions. Algunes
peces daten de finals del segle XIX. El museu
imita un antic teatre de principis del segle XX
i conté maquetes amb elements mòbils i au-
tòmats en funcionament que ens expliquen
l’estret vincle entre la tecnologia mecànica i
els parcs d’atraccions.

La peça més antiga és el ‘Pallasso Mando-
linista’ de l’any 1880, però també en destaquen
d’altres molt populars com ‘Els Equilibristes’,
‘L'Orquestra Prodigiosa’, ‘El Poeta s'adorm’ o ‘La
Monyos’, personatge cèlebre de la Rambla als
anys trenta. Diuen que alguna d’elles era tan

extraordinària que fins i tot Walt Disney s’hi va
interessar, durant una visita al parc, l’any 1957,
i va posar sobre la taula un xec en blanc, però
l’empresa es va negar a vendre-li. 

RESTAURATS ALS ANYS SETANTA
A finals dels anys setanta, els autòmats van
ser retirats i es van sotmetre a un procés de
restauració, i des de l’any 1982 formen part
del Museu d’Autòmats, que ara es pot veure
en un edifici modernista del 1909, dins del
parc d’atraccions. La col·lecció està oberta a
noves incorporacions. La darrera ha sigut  ‘Els
germans Gaüs o l'equilibri del Món’, un autò-
mat d'última generació creat per Lluís Ribas,
restaurador i conservador actual del museu.
Aquesta peça va ser finalista a l'exposició uni-
versal d'Aichi, al Japó l'any 2005. 

Una plaça 
per esborrar 

el franquisme

Ningú diria que al punt de tro-
bada entre les facultats de Quí-
mica i Biologia, a l’avinguda
Diagonal, hi havia un dels grans
emblemes del franquisme a Bar-
celona, un ‘Monumento a los caí-
dos’ que oferia una benvinguda
del passat a tots els que entraven
a la ciutat. Decidits a tancar una
etapa, el monument es va en-
derrocar l’any 2005, i al seu lloc
es va habilitar una plaça dedi-
cada al jurista Ramon M. Roca
Sastre, víctima de la repressió del
règim, molt més apropiada per al
punt de trobada d’estudiants
que no pas el vell monument
d’herència franquista.   

EN HONOR AL JURISTA
En homenatge al jurista represa-
liat, la plaça s’ha convertit en un
jardí ple d’arbres, d’espècies diver-
ses, dels quals cal destacar-ne, al
davant, cinc de fulla groga i, al dar-
rere, quatre de fulla vermella, de
les espècies del pollancre i el liqui-
dàmbar. El conjunt s’ha completat
amb una zona de pas pavimen-
tada, on se situen els bancs i els fa-
nals, i una altra zona de gespa. 

D’aquesta manera, un espai
que havia volgut homenatjar la
repressió del franquisme ret ho-
menatge actualment a un dels
intel·lectuals més preeminents
de l’advocacia catalana, tot un
referent encara ara en dret hipo-
tecari, que justament la va patir
en primera persona.

Les Corts
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ComerçCambra | Salva Vendrell, vocal del comitè executiu
El vicepresident de Barcelona Comerç, Salva Vendrell, va assumir el dia 9 una de
les vocalies del nou comitè executiu de la Cambra de Comerç de Barcelona. “El
comerç de proximitat està de festa”, van celebrar des de la fundació. 

EQUIPAMENTS4L’Ajuntament
està destinant més d’1,3 milions
d’euros al manteniment i millo-
ra dels mercats de tota Barcelo-
na. D’aquesta partida, 200.000
euros del pressupost estan des-
tinats al Mercat de Ciutat Meri-
diana. Una injecció econòmica
que el govern municipal va co-
mençar a aplicar aquest estiu i
que forma part dels pressupos-
tos de l’anterior mandat.

Així, al mercat de Ciutat Me-
ridiana s’estan a punt d’enllestir-
se les obres de millora que es van
començar a l’estiu. Es tracta de
l’enderroc de les parades centrals
del mercat que ja no estaven ocu-
pades per cap comerç per deixar
espai per a una plaça, la reno-
vació del paviment del mercat i
la construcció d’una nova ofici-
na de direcció.

La reforma ha estat molt ben
acollida pels comerciats i para-
distes del mercat. I és que l’ob-
jectiu de l’Ajuntament amb la re-
distribució de les parades és re-
flotar l’equipament i atraure pa-

radistes. “Amb la plaça central
totes les parades tindran més vi-
sibilitat”, explica a betevé el di-
rector de Projectes Estratègics de
l’Institut Municipal de Mercats
de Barcelona, Pere Sirvent. Amb
la nova plaça hi haurà menys pa-
rades, però l’espai serà més

atractiu, defensen des del con-
sistori municipal.

Amb tot, ara mateix només hi
ha cinc paradistes en actiu al
mercat, però Sirvent explica al
mateix mitjà que “l’ideal seria te-
nir nou o deu establiments amb
totes les especialitats”.

Les obres al mercat de Ciutat Meridiana són a punt. Foto: Mercats Barcleona

Inverteixen 200.000 euros 
al Mercat de Ciutat Meridiana

POLÍTICA4La regidora del Dis-
tricte de Sants-Montjuïc, Raquel
Gil, ha estat escollida per sub-
stituir Rosa Alarcón al capda-
vant de la regidoria de Comerç,
Restauració i Mercats. Aquest
canvi s’ha produït després de la
renúncia d’Alarcón per motius
de salut, que es va fer oficial a la
sessió del Ple de l’Ajuntament
del 29 de setembre.

Aquesta responsabilitat se
suma a les que ja tenia Gil fins
ara, entre les quals no només hi
ha la regidoria de Sants-Mont-

juïc, sinó també la regidoria de
Promoció Econòmica i Treball i
la de Feminismes, Igualtat i
Memòria Democràtica.

LA MALALTIA D’ALARCÓN
Cal recordar que Alarcón va re-
nunciar a la seva acta de regido-
ra a causa de la malaltia que pa-
teix, la síndrome de Meige, una
afectació minoritària que ella
s’està encarregant de visibilit-
zar. En el seu darrer discurs va re-
ivindicar la importància d’inves-
tigar les malalties minoritàries.

Gil, substituta d’Alarcón a
Comerç, Restauració i Mercats

Raquel Gil també és regidora de Sants-Montjuïc. Foto: Arxiu

FESTIVAL4Torna un any més el
Barcelona Districte Cultural
(BDC),  del 6 d’octubre al 28 de
desembre, amb espectacles con-
sagrats i emergents de teatre,
circ, dansa, música i cinema fa-
miliar. Una iniciativa de la Xarxa
de Centres Cívics de Barcelona
que té com a objectiu enfortir la
cultura de proximitat.

Aquesta edició inclou 36 pro-
postes culturals diferents amb
circ, teatre, dansa, música i cine-
ma infantil. A més, la catorzena
edició incorpora dues sales noves:
la Milaway, de l’Institut Milà i Fon-
tanals, al districte de Ciutat Vella,
i el Centre Cívic Bon Pastor, al dis-
tricte de Sant Andreu.

En total es faran 228 fun-
cions, amb projeccions especials
per a les escoles i els instituts. A ve-
gades, les funcions aniran acom-
panyades de col·loquis, xerrades,
presentacions o activitats orga-
nitzades en paral·lel. 

OFERTA TEATRAL
Un total de tretze propostes for-
men l’oferta teatral. Entre altres, els

actors Ricard Farré i Arnau Puig
presenten l’adaptació del clàssic de
Santiago Rusiñol, El bon policia.
Una altra parella d’actors, l’Oriol
Genís i la Mont Plans, parlen i re-
flexionen sobre el seu ofici, el pas
del temps i la vellesa a Cadires. Hi
ha obres que proposen acosta-
ments diferents i originals a temes
d’actualitat: és el que fa l’actriu Ma-
riona Esplugues a Boja, o el Col·lec-
tiu #H2O, quan denuncia l’abús de
poder i la manipulació en els càs-
tings d’artistes i els processos de se-
lecció a Faking Audition.

CIRC
El BDC inclou sis propostes de
circ: des d’un espectacle de roda
Cyr que visibilitza les identitats dis-
sidents i el transfeminisme (Cir-
cografía de una travesti, de la Cia.
Victoria Sickness) fins a l’humor
de propostes com Solo, de la Cia.
Roi Borrallas, o Insomni, de Dudu
Arnalot.També hi ha espai per a
espectacles participatius com Es-
pera, de la Companyia de Circ eia,
i per a propostes com la de Rau-
xa Cia, que submergeix els adults

en la fantasia dels més petits (La
crisi de la imaginació). 

DANSA
Les propostes de dansa progra-
mades són vuit: a A skin poem for
a cosy house (Los Escultores del
Aire) es parla de la crisi i el dol d’u-
na relació; El Rumbòdrom (Cia.
Jose Manuel Álvarez) proposa
ballar a ritme de rumba catalana;
(ÍOR) + Continuum (Marc Fer-
nández & Julio León) s’aboca a
l’hipnotisme d’un moviment per-

fecte, i Silver Ballad (Cia. LaSúbi-
ta) planteja un viatge poètic pels
cossos de dones inspiradores.

MÚSICA EN DIRECTE
També hi ha set propostes de
música en directe amb estils mu-
sicals ben diferents. Són propos-
tes que van del maridatge del
jazz amb els ritmes jamaicans
dels Delickites a la fusió i l’expe-
rimentació de flamenc i rock de
Los Aurora, que presenten el seu
disc La balsa de la medusa. 

ESPECTACLES FAMILIARS
Un altre objectiu és apropar el
teatre i els espectacles al públic
més jove, amb una oferta fami-
liar que inclou el circ i l’humor de
les companyies Dudu Arnalot
(Insomni) i Rauxa Cia. (La crisi
de la imaginació). 

També hi ha propostes tea-
trals com les que porten Sam-
faina de Colors (Sense lluna), Es-
tefanía de Paz Asín (La reina
del Arga) o Festuc Teatre (Bun-
ji, la petita coala) a familiar.

Cultura per a tots els districtes
» El Barcelona Districte Cultural torna un any més entre el 6 d’octubre i el 28 de desembre

» El festival és una iniciativa de la Xarxa de Centres Cívics que busca enfortir la cultura de proximitat

La música és una de les activitats protagonistes del Barcelona Districte Cultural. Foto: Ajuntament
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Esports

Hi ha petits escrits, novel·les o
projectes de qualsevol mena que,
per infinites circumstàncies, es
queden durant un temps en un
calaix, un disc dur o en la ment.
Alguns no arribaran mai a veu-
re la llum i altres, com és el cas
de la Super Copa, simplement
s’ajornen. “Enteníem que du-
rant la pandèmia no podíem
crear aquesta nova competició.
Sense la covid-19, segurament
l’hauríem presentat la tempora-
da 2021-2022. O, almenys,
aquesta era la nostra idea”, con-
fessa Ferran Aril (La Seu d’Urgell,
1956), president de la Federació
Catalana de Basquetbol (FCBQ).

La Super Copa, que en el cas
de la femenina està entre Lliga
Femenina 2 i Copa Catalunya i en
el de la masculina, entre Lliga
EBA i Copa, ha acabat naixent
durant el Centenari de la Fede-
ració i després de tres anys de coc-
ció. “Volíem organitzar un cam-
pionat amb els 14 millors equips
masculins i femenins que fos la
punta de la piràmide de les nos-
tres competicions, i fer-ho amb la
veu i les opinions dels clubs.
Amb la seva complicitat”, amplia.

A mitjan passada temporada
es van reunir amb les entitats que
tenien opcions de poder disputar
el torneig aquest curs. “Com us
imagineu i voleu que sigui la
nova competició?” o “Quines
creieu que són les vostres ne-
cessitats?” van ser algunes de les
preguntes que van provocar una
pluja d’idees molt profitosa.

Els clubs, per exemple, han
volgut que hi hagi quatre i no tres
auxiliars de taula, i aquest quart
serà designat per la Federació, i
com es pot llegir en les bases de
la competició, “està format es-
pecíficament per a la introducció
de dades estadístiques del partit”.
Resulta un cost extra per als
equips, que han volgut “unificar
criteris en l’estadística”. Les en-
titats també volien, com així serà,
que l’equip campió de la fase re-
gular, després de 26 jornades, tin-
gui més premi esportiu: “El cam-
pió de la fase regular de la Super
Copa femenina accedirà directa-
ment a la fase d’ascens a Lliga Fe-
menina 2 i el de la masculina serà
ja nou equip de Lliga EBA”.

El segon, tercer, quart i cinquè
classificats de la Super Copa fe-
menina es jugaran la segona pla-
ça de la fase d’ascens en una Fi-
nal a Quatre, que fins ara era el
format que decidia els dos bitllets.
Mentre que en la competició mas-
culina també es disputarà una Fi-
nal a Quatre, que, en funció dels
resultats de la Final a Quatre i de
la normativa de la FEB, podria do-
nar lloc a més places a Lliga EBA.

ELS DESCENSOS 
Tant en la Super Copa femeni-
na com de la masculina, els úl-
tims quatre últims classificats de
la fase regular perdran la cate-
goria, i podrien ser-ne més si el
nombre d’equips descendits de
Lliga Femenina 2 o Lliga EBA
no permetessin que pugessin
dos clubs de Copa Catalunya a
la nova competició.

Lluny queda la situació durant
la pandèmia, en què a Copa Ca-
talunya no hi va haver descensos,

però sí ascensos, i Copa va créi-
xer molt en equips. Tant que la
masculina va arribar a tenir tres
grups i la femenina, dos. “Una si-
tuació que va fer encara més im-
portant crear la nova Super Copa,
perquè a Copa hi havia molta di-
ferència de nivell entre alguns
equips”, exposa l’entrevistat.

Es crearà una comissió de se-
guiment de la nova competició,
formada per quatre represen-
tants dels clubs de Super Copa
(dos de la masculina i dos de la fe-
menina), i que seran triats per les
mateixes entitats, i dos o tres de
la Federació Catalana de Bas-
quetbol. La comissió de seguiment
es reunirà cada mes o mes i mig.
Quan sigui necessari, es convocarà
a totes les entitats participants.

Segur que en aquestes re-
unions de seguiment un dels te-
mes estrella serà una de les grans
apostes de la Super Copa: la re-

transmissió televisiva de tots els
partits. Una aposta per visibilitzar
la competició i facilitar que tots els
clubs tinguin accés a veure els
matxs dels rivals. “Entenc que al
principi no serà fàcil perquè hi ha
entitats que no hi estaven acos-
tumats o no ho havien fet mai, i
ningú neix ensenyat. A més, ca-
dascú té les seves circumstàncies.
Qui jugui en una instal·lació mu-
nicipal segurament tindrà condi-
cionants diferents de qui tingui
pavelló propi. El cas és, a poc a
poc, caldrà complir uns mínims
en la retransmissió”, descriu Aril.

Les retransmissions han de ser
en català, respectar els valors de
l’esport, afavorir la neutralitat o
utilitzar llenguatge inclusiu. “Es-
perem que quan s’acabi la primera
volta [just després se celebrarà un
All Star masculí i femení] estigu-
em en una situació molt propera
al que busquem”, desitja Aril.

Amb el CB Granollers-Sese
(55-51), a les 17.30 hores del
passat 16 de setembre, es va do-
nar el tret de sortida a la prime-
ra edició de la Super Copa fe-
menina, que també està forma-
da per AB Premià, Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià, CB Igualada,
CB Roser, CB Prat, CBF Cerda-
nyola, CEJ l’Hospitalet, Club
Bàsquet Samà Vilanova, Draft
Gramenet, Joventut Les Corts,
Manresa CBF i TGN Bàsquet.
Mentre que amb un horari molt
menys habitual (a les 15.45 ho-
res) es va encetar, el passat 23 de
setembre, la competició mascu-
lina, amb un JAC Sants-UE Sant
Cugat (61-53). Els altres 12 equi-
ps que la conformen són Bàsquet
Manresa B, CB Esparreguera,
Club Bàsquet Unificat Lloret,
Círcol Badalona, CB IPSI, CN Sa-
badell, CB Cerdanyola, CB Ri-
pollet, FC Martinenc Bàsquet, El
Masnou Basquetbol, Nou Bàs-
quet Olesa i UE Barberà.

L’aparició de la Super Copa
ha fet que la Tercera Catalana
passi a denominar-se Primera
Territorial. L’estructura d’as-
censos no canviarà i els millors
continuaran pujant a Segona
Catalana. El fet que els grups si-
guin de Barcelona, Lleida, Giro-
na i Tarragona “abaratirà costos
als clubs en els desplaçaments”.

“Segur que hi haurà detalls
i problemes que haurem de so-
lucionar sobre la marxa, i pot-
ser també sorgiran nous ca-
mins. Em dona una confiança
absoluta anar acompanyat dels
clubs per remar amb il·lusió i en
la mateixa direcció perquè la Su-
per Copa creixi i creixi”, com-
parteix, convençut, Aril.

Toni Delgado
NOU BARRIS

La Super Copa és de consens
»  El SESE femení està disputant la nova competició de la Federació Catalana de Basquetbol

» “Em dona una confiança absoluta anar acompanyat dels clubs“, celebra Ferran Aril, el president

Ferran Aril, durant la presentació de la Super Copa. Foto: M.A. Chazo/ FCBQ

Futbol | L’EE Guineueta rep l’FC Santboià 
L’EE Guineueta rebrà el pròxim 22 d’octubre a les 12 hores l’FC Santboià, en partit
corresponent a la sisena jornada de la Lliga Elit, nova competició de la Federació

Catalana de Futbol. L’equip està vivint un inici de curs molt difícil.
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Ó S C A R  J A E N A D AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Viuen línia

Óscar Jaenada (Esplugues de Llobre-
gat, 1975) es va endinsar en el món de

la interpretació amb només tretze anys
i des d’aleshores no n’ha sortit. L’any

2006 va guanyar el Goya a millor actor
protagonista per la pel·lícula Camarón,
i més endavant es va fer popular a l’A-

mèrica Llatina i particularment a Mèxic
per posar-se a la pell de Cantinflas (a la

foto) en la pel·lícula homònima o pel
seu paper de Luisito Rey a la sèrie de

Netflix Luis Miguel. Ara s’ha fet viral per
les seves paraules sobre l’1-O. L’actor

ha comparat la relació entre Catalunya
i Espanya amb una relació de maltrac-

tament en què Catalunya és la víctima i
ha admès que va plorar amb la violèn-

cia policial contra el seu poble.

Famosos

Ser un actor de renom internacional
Va guanyar el Goya a millor actor l’any 2006 per ‘Camarón’

Mullar-se sobre l’1 d’octubre
Ha parlat de “maltractament” contra Catalunya i ha dit que va plorar

Els elogis i les crítiques esperats
No ha escapat dels insults, però també ha despertat admiració

Dos germans. Les seves parelles. Una pis-
cina buida. Tres elements que formen la
vida d’una família, una vida condiciona-
da per la influència dels pares, que sem-
pre hi són encara que mai se’ls vegi. El fu-
llatge caient de la tardor, el fred de l’hivern
i el florir de la primavera ajuden a definir
les relacions amb els que més estimem.

Al teatre Tantarantana de Barcelona.

Teatre

Swimming Pool
Juli Disla

Retirada a temps (Bankrobber/El Jardí
Amagat) és el segon àlbum d’estudi del
grup manacorí Reïna. La banda, que va
guanyar el concurs Sona9 l’any 2020, tor-
na aquesta tardor amb una desena de
cançons que mantenen l’estil pop al
qual ens tenen acostumats, però que s’a-
costen més als grups de pop i rock dels
anys vuitanta i noranta del segle passat.

Música

Un periodista musical de Nova York co-
mença a investigar la misteriosa des-
aparició del pianista brasiler Tenorio Jr.
Amb aquest thriller d’animació, Trueba i
Mariscal repeteixen la fórmula exitosa de
Chico y Rita (2010) i, a ritme de jazz i bos-
sa nova, se situen als anys seixanta i se-
tanta, just abans que a l’Amèrica Llatina
proliferin els règims totalitaris.

Pelis i sèries

Dispararon al pianista
Fernando Trueba i Javier Mariscal

Retirada a temps
Reïna

L’any 1994, l’últim règim del món explí-
citament segregacionista es va esfondrar.
Dècades després, el país [Sud-àfrica] se-
gueix dividit, incapaç de superar la dis-
funció social que ha heretat i que con-
demna els seus ciutadans a la desigual-
tat. Com podem deixar anar el nostre pas-
sat, com a individus i com a països?
Com s’han de pagar els deutes històrics?

Llibres

Els hereus
Eve Fairbanks

Tres mirades
La Fundació Felícia Fuster de Barcelona (carrer de Camps i
Fabrés, 3-11) acull des del passat 13 de setembre una ex-
posició que en realitat en són tres. Tres mirades aplega els

projectes Casa meva com a model de deconstrucció, de Mar-
ta Crespí; The Sexual Market Value, de Cecília Ruiz, i Els va-

pors de l’absenta, d’Eladio Aguilera. Aquests tres joves, que
tot just comencen en el món de l’art i ja han demostrat que
tenen molt a oferir, són els guanyadors de la setzena edició
dels ajuts a la jove creació d’arts visuals que convoca la fun-

dació. Tres mirades es podrà visitar fins al 10 de novembre.
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| Lords of the Fallen 
Escenaris que semblen laberints, enemics de tota mena i trampes a dojo. Així és

Lords of the Fallen, el videojoc ja disponible per a PC, PS 5 i Xbox Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

La dificultat per prendre distància dels problemes i de les
preocupacions també afecta molts estudiants universitaris  

E S T I L S  D E  V I D A

i PSICOLOGIA
Les universitats són un camp experimental en moltes àrees de
recerca, però també representen un microcosmos on sorgeixen
moltes tendències que salten després a la societat. I ara la UAB
adverteix d’un fet que s’hauria de tenir molt en compte: l’aug-
ment de problemes relacionats amb la salut mental. Durant la
presentació del curs acadèmic, la secretària general de la uni-
versitat i responsable de Polítiques d'Igualtat, Esther Zapater, va
fer saber que en els últims tres anys han atès el triple de casos
de trastorns relacionats amb la salut mental en comparació
amb abans de l'esclat de la covid. Quadres d'estrès, ansietat i
depressió, entre d'altres. 

La revelació s’uneix a les dades i a les denúncies d’altres cen-
tres universitaris estatals, que adverteixen sobre l’augment de
casos relacionats amb la salut mental durant la postpandèmia.
El març, per exemple, un estudi de la Universitat d’Oviedo ad-
vertia d’un augment del 40% dels símptomes de depressió en-
tre els alumnes de diversos centres, entre ells la UB i la mateixa
UAB, i apuntava que gairebé la meitat de l'alumnat presentava
indicadors de trastorn d'ansietat.  

Més alumnes amb trastornsmentals

Malestars físics constants com cansament, mal de cap,
insomni o problemes de concentració són símptomes d’alerta 

Les claus

Els estudiants d’arts i d’humanitats són els que presenten 
més símptomes associats a trastorns depressius 

Tant els centres educatius com les empreses o les entitats
haurien de comptar amb recursos per reaccionar a temps
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SÍMPTOMES

HUMANITATS

PROBLEMES

PREVENCIÓ
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